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دست خالی نهضت ملی مسکن؛ 
 مقاومت بانک ها برای 

پرداخت تسهیلات 
آرمان ملی: بانک ها اولین و عمده تامین کننده 
منابع مالی مورد نیاز برای اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن هستند که براساس اعلام دولت باید بیش 
از 360 هزار میلیارد تومان از نیاز این پروژه را تامین 
کنند با این حال عضو هیات مدیره کانون سراسری 
انبوه سازان کشور گفته است که »بانک ها تمایلی به 
پرداخت تسهیلات قانون جهش تولید مسکن ندارند 
و اگر مصوبه قانونی در این بخش وجود نداشت، این 
تسهیلات پرداخت نمی شد.« درحالیکه بانک مرکزی 
آئین نامه اجرایی قانون بودجه سال جاری درباره 
اعطای تسهیلات 360 هزار میلیارد تومانی بخش 
مسکن و همچنین آئین نامه اجرایی قانون جهش 
تولید مسکن را به بانک های عامل ابلاغ کرده است، 
اما هنوز خبری از پرداخت این تسهیلات از سوی 
بانک هایی به جز بانک تخصصی بخش مسکن نیست. 
پروانه اصلانی مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه 
و شهرسازی در این باره گفته است: »تا پایان سال هر 
بانک باید سهم خود از تسهیلات 360 هزار میلیارد 
تومانی را پرداخت کند.« به گفته این مقام مسئول در 
وزارت راه و شهرسازی، قرار است فعالیت سامانه ثبت 
و درج اخذ تسهیلات تقویت شده تا پرداخت این وام ها 
سرعت بگیرد و تا پایان سال سهمی که برای هر بانک 
در نظر گرفته شده پرداخت شود. رستم قاسمی وزیر 
راه و شهرسازی نیز پیش از این اعلام کرده بود مطابق 
قانون جهش تولید مسکن، اگر بانک ها سهم خود از 
تسهیلات 360 هزار میلیارد تومانی را پرداخت نکنند، 
جریمه مالیاتی می شوند. در ماده ۴ قانون جهش 
تولید مسکن آمده: »بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی مکلفند حداقل بیست درصد از تسهیلات 
پرداختی نظام بانکی در هر سال را با نرخ سود مصوب 
شورای پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص دهند، 
به صورتی که در سال اول اجرای قانون از حداقل 
360 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای واحدهای 
موضوع این قانون کمتر نباشد و برای سال های 
آینده نیز حداقل منابع تسهیلاتی مذکور با افزایش 
درصد صدرالذکر مطابق با نرخ تورم سالانه افزایش 
یابد.« پیش از این هم رمضانعلی سنگدوینی، نماینده 
مجلس یازدهم اعطای تسهیلات بخش مسکن را 
لازمه تحقق وعده رئیس جمهور دانسته و گفته بود: 
»ضمانت اجرایی آن نظارت مجلس و دستگاه های 
نظارتی هستند. هنگامی که مجلس در بودجه، بانک 
مرکزی را مکلف می کند که چنین تسهیلاتی دهد، 
بانک مرکزی هم باید بانک ها را موظف کند تا این کار 
صورت گیرد. اگر بانک ها و مجموعه های دولتی به این 
طرح عمل نکنند، مجلس و دستگاه قضا به این امر 
ورود پیدا کرده و با خاطیان برخورد می کند.« با این 
وجود ایرج رهبر، عضو هیات مدیره کانون سراسری 
انبوه سازان کشور با بیان اینکه هدایت تسهیلات 
بانکی به بخش مسکن گره گشایی رکود اقتصادی در 
کشور است گفت: پرداخت تسهیلات در حوزه مسکن 
باید توسط دولت به صورت جدی پیگیری شود، چراکه 
هدایت تسهیلات به این بخش خود می تواند زمینه ساز 
ایجاد رونق اقتصادی و افزایش اشتغال در این حوزه 
شود. او درباره تأثیر رونق بخش مسکن بر اقتصاد 
کشور بیان کرد: قطعا رونق بخش مسکن می تواند 
رشد اقتصادی در بخش های مولد ایجاد کند، چراکه 
این بخش با صدها شغل سر و کار دارد و در این راستا 
با رونق تولید و اشتغال اقتصاد نیز به چرخه در می آید. 
عضو هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان کشور 
افزود: بازار مسکن طی چند سال اخیر با توجه به 
افزایش چشمگیر قیمت ها، کاهش توانایی مردم برای 
خرید و عدم فروش واحدها از سوی مالکان به رکود 
فرو رفت و با انباشت تقاضا در این بخش روبه رو شده 
است؛ البته این روند طی یک ماه اخیر کمی تحرک 
داشته و شاهد رونق معاملات در بازار مسکن هستیم. 
رهبر با بیان اینکه بانک مرکزی مکلف است که ۲0 
درصد از میزان تسهیلات کل کشور را به بخش مسکن 
تخصیص دهد، ادامه داد: میزان بازپرداخت این 
تسهیلات ۲0 ساله و بلندمدت است و نرخ سود آن هم 
۱۸ درصد است که با این وجود بانک ها باز هم تمایلی 
به پرداخت تسهیلات ندارند و اگر مصوبه قانونی در این 
بخش وجود نداشت، این تسهیلات پرداخت نمی شد. 
او بیان کرد: با این وجود بررسی ها نشان داده که 
بانک ها به ویژه بانک مرکزی راه های دور زدن پرداخت 
نکردن تسهیلات را بلد هستند و باید در این زمینه 
دستگاه های نظارتی مجلس از جمله کمیسیون های 
اصل ۹0 و کمیسیون های نظارتی بررسی های مداوم 
خود را انجام دهند، چراکه مدت بازپرداخت این وام ها 
۲0 ساله است و بنابراین ممکن است در این زمینه 
مشکلاتی ایجاد شود. رهبر با بیان اینکه ارائه تسهیلات 
قطعاً در رونق بازار مسکن مؤثر خواهد بود گفت: ارائه 
تسهیلات در بخش مسکن باید به گونه ای انجام شود 
که متقاضیان توانایی دریافت وام را داشته باشند چرا 
که با بالا بودن مبلغ بازپرداخت و تسهیل نشدن شرایط 
ارائه تسهیلات به متقاضیان، امکان رشد و رونق در این 
بخش وجود نخواهد داشت. او با بیان اینکه پرداخت 
تسهیلات برای ساخت مسکن توسط بانک ها امسال 
یک مصوبه قانونی دارد گفت: در قانون جهش تولید 
مسکن که مصوبه مجلس است تاکید شده که بانک ها 
باید ۲0 درصد از اعتبارات خود را به تولید مسکن 
تخصیص دهند. نایب رئیس انجمن انبوه سازان استان 
تهران ادامه داد: پرداخت این تسهیلات یک تکلیف 
قانونی برای دولت است و بانک ها مکلف شده اند که 
این میزان از اعتبارات را به بخش مسکن اختصاص 
دهند و در صورتی که این تسهیلات توسط بانک ها 
پرداخت نشود، مسأله ترک فعل مطرح می شود و 
بانک ها در صورتی که این میزان اعتبارات را پرداخت 
نکنند، مورد مؤاخذه قرار می گیرند. او بیان کرد: دولت 
باید ابزارهای نظارتی خود را در این حوزه تقویت کند، 
چراکه در این شرایطی که بانک ها باید بین ۲00 تا 
۴۵0 میلیون تومان تسهیلات پرداخت کنند، بنابراین 
باید نظارت ها توسط دولت دو چندان شود تا شاهد 

ایجاد مشکلات در این بخش نباشیم.

گـــزارش

انجمن لوازم خانگی علیه مرکز آمار!
آرمان ملی: چند روز پیش مرکز آمار ایران گزارشی را درباره 
دلایل عدم استقبال مردم از لوازم خانگی منتشر کرد که مورد 
توجه رسانه قرار گرفت و به صورت گسترده ای منتشر شد. بعد 
از این گزارش انجمن لوازم خانگی با گرفتن ایراد از این گزارش 
آن را غیرواقعی دانست درحالی که آمارهای منتشر شده از سوی 
مرکز آمار ایران آماری معتبر است که در بخش های مختلف 
مورد بهره برداری قرار می گیرد و پرواضح است که آمار این نهاد 
درباره دلایل عدم استقبال مردم از لوازم خانگی ایرانی به مزاج 
انجمن لوازم خانگی خوش نیامده است! به دنبال حواشی ایجاد 
شده درباره گزارش رسمی  مرکز آمار ایران در رابطه با وضعیت 
فروش لوازم خانگی خارجی و همچنین دلایل عرضه این 
محصولات از نگاه فروشندگان، این سازمان توضیحاتی ارائه کرد. 
طی مدت اخیر مرکز آمار ایران اقدام به انتشار نتایج آمارگیری 
در رابطه با لوازم خانگی کرده و موضوع های مختلف را از نگاه 
فروشندگان لوازم خانگی مورد بررسی قرار داده که از جمله آن 
دلایل توجه مشتری به لوازم خانگی خارجی، دلایل اصلی عرضه 
لوازم خانگی خارجی در ایران و همچنین عوامل افزایش تمایل 
به خرید لوازم خانگی داخلی بوده است. در واکنش به این آمار، 
برخی کارشناسان با نقد نحوه طراحی پرسشنامه و ابعاد آماری 
گزارش مرکز آمار پیرامون صنعت لوازم خانگی، از این مرکز 
خواستند شفاف سازی کند و پاسخ دهد که از کی و برای مبنای 
کدام روش علمی، نظر خریداران خرد را از فروشندگان عمده 
می پرسند؟ حالا مرکز آمار ایران در توضیحی به جریان نتایج 
آمارگیری لوازم خانگی و پاسخ به شبه های ایجاد شده در این 
رابطه پرداخت. در بخشی از این جوابیه آمده است: »هدف از 
اجرای طرح آمارگیری مذکور، جمع آوری آمار و اطلاعات مورد 
نیاز به منظور محاسبه ارزش تولید، ارزش مصارف واسطه، ارزش 
افزوده، ارزش تشکیل سرمایه ثابت ناخالص، وضعیت فروش 
کالاها از نظر تولید داخلی و خارجی و راه های بهبود وضعیت 
فروش تولیدات داخلی و استفاده بیشتر از آنها در فعالیت های 
مورد نظر است. همچنین جامعه هدف آن کارگاه های مستقل و 
متبوع دارای کد فعالیت عمده فروشی کالاهای خانگی)بخشی 
از زیرکد ۴6۴ شامل ۴6۴۹۱ و ۴6۴۹۴ و کدهای مربوط به 
خرده فروشی کالاهای خانگی( بخشی ازکدهای ۴۷۴ و ۴۷۵ 
 ISIC ۴ شامل۴۷۴۲0 و ۴۷۵3۱ و ۴۷۵۹0 برگرفته ازنسخه
که در مناطق شهری کل کشور فعالیت دارند، جامعه هدف این 
طرح را تشکیل می دهد. دراین طرح، اطلاعات از طریق مراجعه 
مستقیم آمارگیران به کارگاه های دارای فعالیت فروشگاه های 
کالاهای خانگی و به صورت مصاحبه حضوری با مسئول یا مدیر 
کارگاه)واحد آماری( گردآوری و تکمیل پرسشنامه انجام شده 
است. برآورد پارامترهای موردنظر در سطح استان و کل کشور 
و برای پارامترهای نظرسنجی نیز در سطح کل کشور قابل ارائه 
و تعداد کارگاه های پاسخگو به نظرسنجی ها، ۵۷3۱0 کارگاه 
بوده است. اطلاع نگاشت ها نتایج اختصاری را نشان می دهند 
که می توان از آنجا به گزارش و نشریات اصلی هدایت شد. 
در نتایج این طرح آماری برآورد می شود فقط هفت درصد از 
فروشندگان اقدام به خرید و فروش لوازم خانگی خارجی کرده 
بودند و ۴۸ درصد خرید و فروش کالای داخلی داشتند و ۴۵ 
درصد خرید و فروششان هم داخلی و هم خارجی بوده است. 
مرکز آمار ایران در بخشی دیگر به اعلام نقد کارشناس مبنی 
بر استناد به این قبیل از افراد که ذینفع بازگشت محصولات 
خارجی هستند، دور از متدولوژی علمی  افکارسنجی و خارج از 
دایره انصاف است پاسخ داده و اعلام کرده که حتی اگر جمله 
نویسنده پذیرفته شود، دانستن نظرات فروشندگان در زمان 
پیشین، نفی دانستن از نظرات دیگر اقشار نبوده و آگاهی است 
که می تواند برای سیاستگذاری کارگاه تولید کننده و مقایسه با 

حال مفید تلقی شود. 

بــازتــاب

ارز 4200 تومانی و اما و اگرها!
آرمان ملی: اگر قرار باشد دولت در سال جاری ارز ۴۲00 
تومانی را حذف کند، طبق قانون بودجه فقط در شرایطی می تواند 
اقدام کند که نرخ ارز را به صورت تدریجی تا نرخ سامانه معاملات 
الکترونیک افزایش دهد و مجاز به حذف یکباره و رسیدن آن به 
نرخ بازار نیست. آنچه که دولت در لایحه بودجه سال ۱۴0۱ به 
مجلس ارائه کرد، تاکیدی بر حذف ارز ۴۲00 تومانی در سال 
آینده است ولی هنوز مشخص نیست که به چه نحوی عمل خواهد 
کرد. اما واکنش های دولت در چند ماه اخیر، حذف ارز ۴۲00 در 
همین مدت باقی مانده در سال جاری را بسیار محتمل کرده 
است؛ میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه و بودجه در اظهارات خود 
تاکید کرده که با توجه به تمام شدن ظرفیت هشت میلیاردی ارز 
۴۲00 تومانی برای واردات کالاهای اساسی در نیمه اول امسال، 
دولت به ادامه پرداخت آن تا پایان سال مجاز نیست و حتی تا 
انتهای سال باید آن را تعیین تکلیف کند. این در حالی است که 
در قانون بودجه ۱۴00 نحوه حذف ارز ۴۲00 تومانی مشخص 
شده و دولت باید طبق آن اقدام کند؛ به طوری  که طبق بند 3 
تبصره ۱ قانون بودجه، هشت میلیارد دلار برای واردات کالاهای 
اساسی، دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی تعیین و تاکید شده است 
که دولت موظف است براساس ارزیابی شرایط اقتصادی، اجتماعی 
و بین المللی کشور نسبت به افزایش تدریجی نرخ ارز ترجیحی 
برای واردات این اقلام اقدام کرده و آن را به نرخ سامانه معاملات 
الکترونیک )ای تی اس( اقدام کند. در عین حال دستگاه های 
مربوطه از جمله بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه، وزارت 
اقتصاد و وزارت صمت موظف هستند تا زمانی که ارز ترجیحی 
اختصاص پیدا می کند، سیاست گذاری و فرآیند تخصیص، توزیع 
و مصرف ارز را به نحوی اجرا و نظارت کنند که کالاها و خدمات 
مشمول به موقع، به اندازه و با قیمت متناسب با نرخ ارز ترجیحی 
به مصرف کننده نهایی برسد. براین اساس گرچه در مواضع دولت 
اینکه ارز ترجیحی را به صورت تدریجی و پلکانی افزایش قیمت 
خواهد داد به وضوح دیده نمی شود اما مکلف به رعایت آن در 
سال جاری است، چراکه یکی از مسائل مهم در رابطه با حذف 
ارز ۴۲00 تبعات تورمی آن است که در صورت افزایش پلکانی 
نرخ می تواند در کاهش آثار تورمی موثر باشد. در همین رابطه 
مسئولان سازمان برنامه و بودجه اعلام کرده اند در صورت حذف 
ارز ترجیحی، افزایش قیمت ها طبیعی خواهد بود و حدود هفت 
درصدی تورم کل را افزایش می دهد. در این شرایط با توجه به 
این که تا پایان ۹ ماهه امسال حدود ۱۱. ۱ میلیارد دلار کالای 
اساسی شامل گندم، جو، ذرت، سویا، روغن، دانه های روغنی و 
بخشی از دارو و تجهیزات پزشکی با ارز ترجیحی وارد شده است و 
سازمان برنامه و بودجه پیش بینی کرده است که در صورت ادامه، 
این میزان تا پایان سال تا ۱۸ میلیارد دلار پیش برود، اگر حذف 
به یکباره صورت بگیرد و نرخ رشد کند از ۴۲00 تومان به نرخ 
سامانه ای تی اس که نرخی نزدیک به بازار است، خواهد رسید و 

افزایش حداقل پنج برابری در هر دلار خواهد داشت. 

ذرهبیـــن

البته در این راستا فاطمی امین در مرحله نخست برنامه های خود با 
حذف شورای رقابت ازچرخه تصمیم گیری خودرو سعی کرد تا خواسته 
قدیمی خودروسازان و البته اکثر کارشناسان این حوزه را که شورای 
رقابت را یکی از عوامل اصلی در زیان انباشت و رونق دلالی از طریق ابداع 
سیستم قرعه کشی می دانستند جامه عمل بپوشاند و پس از ان با افزایش 
میانگین ۱۸ درصدی قیمت محصولات دو خودروساز بزرگ کشور سعی 
کرد تا با کاهش زیان و برنامه ریزی برای عرضه هفتگی طرح های فروش 
شکاف قیمتی را کاهش دهد موضوعی که اگرچه خودروسازان با عنوان 
اینکه این میزان رشد قیمت تنها نیمی از رشد هزینه های ناشی از تورم را 
می پوشاند زمزمه افزایش قیمت مجدد را سر داده اند اما با وجود تمامی 
این تمهیدات و اعلام افزایش تولید روزانه ۵00 دستگاهی اما همچنان 
بازار بر پاشنه تصمیمات دلالان می چرخد. در این رابطه البته برخی 
معتقدند انباشت خودروهای ناقص در کف انبارها نشان دهنده دست 
داشتن خودروسازان در بازار بوده تا از حاشیه شکاف قیمتی زیان خود 
را جبران کنند و حتی در این زمینه سازمان بازرسی با احضار مدیران دو 
خودروساز بزرگ کشور اتهام احتکار را به آنها تفهیم کرد، اما خودروسازان 
معتقدند احتکار خودروهای ناقص صرفه اقتصادی نداشته و انباشت این 
خودروها به واسطه مشکل تامین قطعات های تک رقم خورده است. 
بنابراین به نظر می رسد در حالیکه تمامی شرایط برای تحقق افزایش 
عرضه خودروسازان فراهم است آنچه باعث شده تا وعده کاهش قیمتی تا 
پایان سال وزیر صمت در ابهام باقی بماند حضور قدرتمند دلالانی است 
که سالانه بیش از ۱۲0 هزار میلیارد تومان از شکاف قیمتی به جیب 
می زنند و فاطمی امین باید همگام با برنامه های اصلاحی خود نیم نگاهی 

هم به ساماندهای و حذف این گروه از بازار خودرو داشته باشد. 
 وزارت صمت برای آخر سال برنامه ریزی کند

 در رابطه با وضعیت بازار خودرو با نزدیک شدن به ایام پایانی سال 
حجت اله فیروزی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس می گوید: با 
توجه به نزدیکی بازار شب عید و افزایش تقاضای خرید خودرو، وزارت 
صمت باید برای تامین نیاز مردم در پایان سال برنامه ریزی کند. وی در 
ادامه افزود: خودرو یکی از داغ ترین بحث های جامعه است، زیرا بر نظام 
اقتصادی و قیمت سایر کالاها اثرگذار بوده و یکی از کالاهای موردنیاز 
مردم در شرایط کنونی است یعنی به هر میزآنکه بتوان بازار خودرو را 
ساماندهی کرد، به همان میزان به جو روانی حاکم بر اقتصاد کمک خواهد 

شد. نماینده مردم فسا در مجلس شورای اسلامی با اشاره به ضرورت 
برنامه ریزی جامع و مدون برای تولید، توزیع، ارائه خدمات پس از فروش 
و تنظیم بازار خودرو، افزود: با توجه به نزدیکی به بازار شب عید و افزایش 
تقاضای خرید خودرو در این دوره، وزارت صمت باید برای تامین نیاز 
مردم در پایان سال برنامه ریزی کند تا از التهاب بازار خودرو که هر ساله 
در نزدیکی ایام نوروز تجربه می کنیم، جلوگیری کند البته باید به این نکته 
نیز توجه کرد که تامین نیاز بازار در پایان سال با توجه به نابسامانی کنونی 
این حوزه از اهمیت بیشتری نسبت به سال های گذشته برخوردار است. 

 عقب ماندگی جاده مخصوصی ها 
آمار تولید خودروسازان خصوصی تا پایان پاییز ۱۴00 چنین نشان 
می دهد که از ۱۵ خودروساز خصوصی کشورمان، تنها ۱0 خودروساز 
فعال بوده اند و مابقی آنها، تولیدی را رقم نزده اند. در ۹ ماهه سال ۱۴00 
حدود 6۷۵ هزار خودرو تولید شده اند که سهم خودروسازان خصوصی، 
3۹ هزار دستگاه بوده است. به عبارت دیگر، خصوصی ها تنها ۵ درصد 
از کل تولید خودرو، سهم داشته اند که هرچند رقم اندکی است اما در 
مقایسه با مدت مشابه سال ۱3۹۹، افزایش ۱۵ درصدی را به همراه 
داشته. از سوی دیگر بررسی آمار منتشر شده در سامانه کدال نشان 
می دهد سه خودرو ساز ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو در ۹ ماهه 
امسال تعداد 66۹ هزار و 3۲0 دستگاه خودرو تولید کردند که نسبت به 
سال گذشته، با تعداد 6۵3 هزار و ۷6۱ دستگاه، رشد ۲. 3۷ درصدی را 
داشته است که از این تعداد ایران خودرو 3۲۵ هزار و ۵۵۷ دستگاه خودرو 
را تا آذرماه تولید کرد و توانست عنوان بزرگ ترین خودروساز کشور را، 
همانند ماه های گذشته، کسب کند که با توجه به تعداد 3۴6 هزار و ۴۸6 
خودرویی که در مدت مشابه سال قبل تولید کرده افت 6 درصدی را در 
کارنامه کاری خود ثبت کرده است همچنین گروه خودروسازی سایپا 
که عنوان دومین خودروساز بزرگ کشور را یدک می کشد نیز در ۹ ماه 
امسال تعداد ۲۵3 هزار و ۵۸۴ دستگاه خودرو تولید کرده که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل رشد ۸. ۱۴ درصدی را تجربه کرده است همچنین 
پارس خودرو و رتبه سوم بزرگ ترین خودروساز در نه ماهه امسال تعداد 
۹0 هزار و ۱۷۹ دستگاه خودرو را تولید کند، که شامل ۴۷ هزار و ۱۲۸ 
دستگاه تولید کرده که با رشد ۲3. ۸ درصدی حدود ۱۱. ۵ هزار دستگاه 
خودرو بیشتر تولید کرده است در این رابطه باید توجه داشت که وزارت 
صمت برای سال ۱۴00 تولید ۱. ۲ میلیون دستگاه خودرو را پیش بینی 

کرده که باید رشد حدود ۲۲ درصدی را نسبت به سال ۹۹ در پی داشته 
باشد اما روند تولید سه خودرو ساز کشور نشان می دهد به غیر از پارس 
خودرو دو خودروساز اصلی کشور موفق به رسیدن به این آمار نشده اند 
و به نظر می رسد در این مدت نیز امکان جبران عقب ماندگی تولید 

فراهم نباشد. 
 افزایش 5 درصدی ارزش افزوده در هر سال

البته در کنار عقب ماندگی که خودروسازان از جریان تولید داشته اند 
وزارت صمت بر اساس برنامه ۹ محوری خود که دو بند آن به خودرو 
سازی تعلق دارد قصد دارد تا از سال ۱۴0۱ تا ۱۴0۱ سالانه ۵ درصد به 
ارزش افزوده صنعت خودرو اضافه شود که براساس ان تا پایان این مدت 
حداقل ۱0 محصول جدید به سبد محصولاتی خودروسازان اضافه شود. 
علاوه بر آن، صادرات ۹00 هزار دستگاه خودرو تا سال ۱۴0۴ نیز در 
دستور کار قرار گرفته است. در این رابطه مهدی صادقی نیارکی، معاون 
امور صنایع وزارت صمت با عنوان اینکه برنامه رشد ۵0 درصدی تولید 
خودرو، عملی خواهد شد. می گوید: بیش ترین آمار تولید خودرو در 
کشور، با میزان یک میلیون و ۴۴0 هزار دستگاه، مربوط به سال ۱3۹6 
است؛ در سال ۱3۹0 نیز تعداد یک میلیون و ۴۲0 هزار دستگاه خودرو 
سواری )به غیر از وانت ها( تولید شد. صادقی نیارکی افزود که سالانه 
حدود یک میلیون و ۵00 هزار دستگاه تقاضای موثر در کشور وجود 
دارد که برای امسال حدود یک میلیون دستگاه برنامه تولید دارند و سال 
آینده نیز رشد ۵0 درصدی تولید خودرو پیش بینی می شود. از سوی 
دیگر سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز اخیرا در 
بازدید از خط تولید خودروی تارای اتوماتیک گفته بود:تا پایان سال بالغ 
بر ۱00 هزار دستگاه خودرو بیش از برنامه پیش بینی شده تولید خواهد 
شد ضمن اینکه سال آینده تولید خودرو توسط خودروسازان به بیش از 
یک میلیون و ششصد هزار دستگاه خواهد رسید که در آن مقطع دیگر 
قرعه کشی برای خودرو نخواهیم داشت و قیمت ها نیز کاهش می یابد. 
وی افزود: در قالب یک برنامه ویژه، ۹ طرح برای صنعت خودرو طراحی 
شده است که بخشی از اجرای این برنامه به عهده وزارت صمت و بخشی 
دیگر به عهده خودروسازان است. وزیر صمت افزود: خودرو به نوعی مظهر 
صنعت ایران است و خودروسازان برنامه منظم خود را در همه حوزه ها 
اعم از تولید مونتاژ و قدرت سازی صورت هفتگی ارائه می دهند و مورد 

رصد قرار می گیرند.

آرمان ملی: در حالی کمتر از 2 ماه به پایان سال و وعده وزیر 
صمت برای افزایش تولید و کاهش قیمت ها در بازار باقی مانده 
وضعیت حاکم بر بازار نشان می دهد همچنان فرمان خودرو در 
دستان دلالان می چرخد به گونه ای که به رغم کاهش نرخ ارز و 
اصلاح قیمت ها باز هم شاهد افزایش قیمت ها در رکود سنگین 
حاکم بر بازار هستیم. در واقع فاطمی امین از ابتدای تصدی 
خود بر مسند وزارت صمت با تاکید بر اینکه خودرو مظهر 
صنعت کشور است از برنامه های خود برای افزایش تولید و 
کاهش قیمت ها خبر داده بود و بر اساس 9 برنامه تحولی که 
دو بند آن به خودرو اختصاص داشت نه تنها قرار بود تا پایان 
امسال میزان تولید خودرو افزایش 100 تا 150 هزار دستگاهی 
را بیش از پیش بینی ها امسال تجربه کند، بلکه این سیاست 
پیش بینی کرده بود در سال آینده تولید خودرو به 1. 6 میلیون 
دستگاه در سال برسد و تا پایان عمر دولت سیزدهعم این 
میزان از 3 میلیون دستگاه تجاوز کند که 33 درصد ان راهی 

بازارهای صادراتی خواهد شد.

»آرمان ملی« از آشفته بازار خودرو در ایام پایانی سال گزارش می کند: 

رقابـــت دلالان با وزارت صمـــــت
    ابتدا مافیای بازار را تفهیم اتهام کنید؛ خودروساز پیشکش!                                       عقب ماندگی تولید به نفع دلالان تمام شد

آرمان ملی: روزنامه»آرمــــان ملـــی« روز 
یکشنبه ۱۹ دی ماه گزارشی تحت عنوان احتمال 
شکل گیری رانتی  جدید در بودجه ۱۴0۱ منتشر 
شده بود که با توجه به تصویب کلیات لایحه بودجه 
سال آینده ابهامات موجود در آن مورد نقد و بررسی 
قرار گرفته بود. در این گزارش برخی از کارشناسان 
معتقدند نگاه ارباب رعیتی دولت در این بودجه که 
در قالب عدم مشارکت از نظریات بخش خصوصی 
نمود پیدا کرده زمینه شکل گیری رانت   جدیدی را 
فراهم خواهد آورد. به گفته تحلیلگران دولت در بند 
الف تبصره ۱۸ به منظور توسعه سرمایه گذاری ها بر 
مبنای آمایش سرزمینی دولت تصمیم گرفته صندوق 
کارآفرینی امید را به صندوق پیشرفت و عدالت ایران 
با 3۱ صندوق استانی تابعه تغییر داده که بر اساس 
آن تصمیم گیری در خصوص همه طرح های استان 
به شورای برنامه ریزی استان که ریاست آن به عهده 
استاندار است واگذار شده که علاوه بر کاهش شفافیت 
می توان به رانتی  جدید مبدل شود حال سازمان 
برنامه و بودجه در پاسخ به این گزارش جوابیه ای را 

ارسال کرده که در ادامه می خوانید: 
 روزه سکوت رسانه های حزبی 

کسانی در مورد رانت در مورد بودجه نگران شده اند 
که هشت سال در برابر انواع رانت های وابستگان 
سیاسی و حزبی روزه سکوت گرفته اند؛ آیا پرونده های 
قطور ارز ۴۲00 تومانی پیش روی مردم باز نیست؟ آیا 
ندیدند که توزیع ناعادلانه منابع باعث افزایش شدید 
مهاجرت و حاشیه نشینی در هشت سال گذشته شده 
است؟سرانه تولید ناخالص داخلی به قیمت ثابت در 
سال ۱3۹۹ از سرانه تولید در سال ۱3۹0 کمتر است 
و این بیانگر شدت بالای رکود اقتصادی در سال های 
گذشته است. در همین رکود منابع کشور به سمت 
کلان شهرها رفته، نتیجه هم شده توسعه نامتوازن 
کشور؛ به طور مثال عملکرد نامناسب سال های 
گذشته موجب شده ۸۸. 3 درصد اشتغال بخش 
خدمات و ۸۹. ۸ درصد اشتغال بخش صنعت تنها 
در یک نیمه کشور باشد. با شعار اعتدال بیشترین 
تندروی ها در تمرکز منابع و امکانات در کشور رخ داده 
است. آیا وضعیت آسیب های اجتماعی در مناطق 
مرزی بر کسی پوشیده است؟ آیا با تورم ۵0 درصدی 
و رشد اقتصادی نزدیک به صفر مشکل این قشر 
مظلوم حل خواهد شد؟ دولت سیزدهم با تشخیص 
همین نارسایی ها و با توجه به تأکید اسناد بالادستی 

و منویات رهبر انقلاب نسبت به رشد متوازن مناطق 
کشور برای اولین بار بودجه را بر مبنای سند آمایش 
تدوین کرد؛ برای رشد متوازن هم منابع در بودجه 
ازجمله در قالب صندوق پیشرفت و عدالت دیده 
شده تا بتواند اهرمی برای جذب سرمایه های مردم 
شود. به عبارت دیگر در بند )الف( تبصره ۱۸ لایحه 
بودجه سال ۱۴0۱ کل کشور، تشکیل صندوق های 
پیشرفت و عدالت استانی در راستای تمرکززدایی 
و تفویض اختیار به استان ها با هدف تحقق رشد 
اقتصادی مطلوب، کاهش محرومیت، رونق تولید 
و ایجاد و تثبیت اشتغال با تأکید بر اجرای اسناد 
آمایش سرزمین پیشنهاد شده است. ضمن اشاره 
به این موضوع که در اساسنامه صندوق مزبور ارکان 
نظارتی پیش بینی خواهد شد، شایان ذکر است که 
در شرایط حاضر بخش قابل توجهی از منابع بودجه 
سنواتی توسط استان ها مدیریت می شود، لذا طرح 
موضوع توزیع رانت بین استان ها و شهرستان ها 
مبنای صحیحی ندارد، چراکه اگر بخواهیم از این 
زاویه به موضوع نگاه کنیم در کلیه امور تفویض اختیار 
شده به استان ها امکان رخداد توزیع رانت وجود دارد. 
قطعا در تدوین اساسنامه و نظامنامه های صندوق 
مزبور به این موضوع توجه خواهد شد. دریافت مالیات 
جزء منابع درآمدی دولت در قوانین بودجه سنواتی 
است که مجاز است در چارچوب قوانین مزبور آن را 
هزینه نماید. با عنایت به اینکه بخش عمده مصارف 
صندوق های پیشرفت و عدالت به ارائه تسهیلات به 
بخش خصوصی اختصاص دارد، لذا سیاست اخذشده 
کاملا در راستای حمایت و پشتیبانی بخش خصوصی 
کشور و کمک به تحقق رشد اقتصادی مطلوب خواهد 
بود. اساسا تأمین منابع صندوق توسعه کشور و 

صندوق های پیشرفت و عدالت از محل های متفاوتی 
پیش بینی  شده است. با توجه به اساسنامه صندوق 
توسعه ملی منابع این صندوق از محل درآمدهای 
صادرات نفت، فرآورده های نفتی و خالص صادرات 
گاز تأمین شده و ارتباطی به منابع تخصیص یافته به 
صندوق  پیشرفت و عدالت ندارد. باید توجه داشت که 
منابع صندوق اول، ارزی و منابع صندوق دوم ریالی 
است. با توجه به اینکه بخش عمده منابع صندوق 
پیشرفت و عدالت به همنظور حمایت از طرح ها و 
برنامه های بخش خصوصی پیش بینی  شده است، لذا 
در صورت تصویب تبصره مزبور، تدوین آیین نامه ها، 
اساسنامه و نظامنامه های مربوطه با همکاری و 
مشارکت ارکان بخش خصوصی کشور انجام خواهد 
شد. مضافا اینکه در ارکان هیات امنای صندوق 
پیشرفت و عدالت ایران مشابه صندوق توسعه ملی 
پیشنهاد عضویت رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران و اتاق تعاون ایران داده شده است. 

 پاسخ »آرمان ملی«
فارغ از اینکـــه پاســـخ دهی به مطالبات و 
گزارش های رسانه ها حائز اهمیت بوده و نشان دهنده 
اهمیت اذهان عمومی برای دولت است سازمان برنامه 
و بودجه در حالی در جوابیه خود شکل گیری رانتی  
جدید را آنهم به واسطه واگذاری تمامی تصمیمات 
استانی به استانداران به عنوان نماینده دولت را 
نگرانی یقه سفیدان از توزیع متوازن منابع عنوان 
کرده و تاکید کرده که منتقدان در دولت گذشته 
چشم خود را بر رانت های شکل گرفته بسته بودند که 
بارها از همین تریبون و رسانه های مختلف نسبت به 
رانت هایی که ارز ۴۲00 تومانی برای عده ای خاص 
در پی داشته انتقاد شده است بنابراین اینکه هرگونه 

انتقادی از نظر سازمان برنامه و بودجه به حمایت از 
دولت قبل نسبت داده می شود تا از این طریق دهان 
منتقدان بسته شود بدعتی جدید بوده که حداقل 
با کمی جست وجو فارغ از سمت و سوی سیاسی 
می تواند این رویکرد جدید را تغییر دهد به هر حال 
آنچه مسلم است در لایحه بودجه ۱۴0۱ همان گونه 
که بارها اعلام شده ابهامات زیادی وجود دارد و در 
این گزارش مهم ترین ابهام و نگرانی که مطرح است 
در خصوص بند الف تبصره ۱۸ بوده که در ان دولت 
تصمیم گرفته به منظور توسعه سرمایه گذاری ها بر 
مبنای آمایش سرزمینی صندوق کارآفرینی امید 
را به صندوق پیشرفت و عدالت ایران با 3۱ صندوق 
استانی تابعه تغییر دهد و بر اساس آن تمامی منابع 
مالی طرح ها در سطح استان و نظارت بر حسن اجرای 
طرح ها با شورای برنامه ریزی استان است. از سوی 
دیگر دولت قصد دارد منابع این صندوق را از طریق 
افزایش نرخ حامل های انرژی و رشد 60 درصدی 
مالیات ها تامین کند که به نوعی تامین منابع از جیب 
مردم و بخش خصوصی است آن هم در شرایطی که 
دولت باید ۴0 درصد از درآمد نفتی را به صندوق 
توسعه ملی واریز می کرد تا رشد و توسعه ایجاد کند 
اما تصمیم گرفت این مبلغ را به صندوق واریز کند تا 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان رشد ایجاد کند. 
موضوعی که تجربه نشان داده هر زمان توزیع منابع 
در اختیار فرد و یا گروهی قرار گرفته اگرچه می تواند 
باعث تسهیل در پاسخگویی شود اما نتایج آن چیزی 
جز توزیع نامتوازن ان هم بر اساس نحوه ارتباطات 
و چانه زنی نبوده است البته طبق روال همیشگی 
سازمان برنامه و بودجه ضمن ارائه آمار و ارقامی 
از کاهش سرانه تولید ناخالص داخلی و و تورم ۵0 
درصدی اساسا پیش بینی تأمین منابع صندوق 
توسعه کشور و صندوق های پیشرفت و عدالت را از 
محل های غیر از مالیات و افزایش درامدهای ناشی 
از گرانی حامل های انرژی عنوان کرده و معتقد است 
بند )الف( تبصره ۱۸ لایحه بودجه سال ۱۴0۱ کل 
کشور در راستای تمرکززدایی و تفویض اختیار به 
استان ها با هدف تحقق رشد اقتصادی مطلوب، 
کاهش محرومیت، رونق تولید و ایجاد و تثبیت 
اشتغال با تأکید بر اجرای اسناد آمایش سرزمین 
پیشنهاد شده است. حال باید منتظر شد و دید ایا این 
بند ازلایحه بودجه باعث شفافیت و رفع محورمیت 

خواهد شد یا رانتی دیگری را رقم خواهد زد؟
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